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سه هفته از آغاز رقابت های لیگ برتر فوتبال ایران سپری شده و 

اســـتقلال بعد از حدود ۶ سال یکی از بهترین آغاز فصل هایش 

را تجربه کرده اســـت. دو پیروزی از سه مسابقه و کسب ۶ امتیاز 

و حضـــور در رتبه دوم جدول رده بنـــدی این نوید را می دهد که 

آبی پوشان بعد از سال ها امتیازات دیدارهای ابتدای فصل را جدی 

گرفته و می خواهند با جمع آوری این امتیازات تا پایان فصل، خود 

را در بین مدعیان قهرمانی باقی نگه دارند و چه بســـا نیم نگاهی 

نیز بعد از هشـــت سال به این عنوان داشته باشند. این درحالی 

است که شاگردان محمود فکری بعد از اضافه شدن این سرمربی 

در فصل جدید رقابت ها خیلی چشم نواز و تماشاگرپسند فوتبال 

بازی نمی کنند، البته اوج این ماجرا در دیدار با فولاد خوزستان 

در اهواز رقم خورد و این تیم یکی از ضعیف ترین مسابقات چند 

ســـال اخیرش را به نمایش گذاشـــت. از سوی دیگر دو پیروزی 

آبی ها در فصل بیســـتم مقابل تیم های قعرنشین ماشین سازی 

و مس رفسنجان درحالی رقم خورد که در نیمه اول این دیدار ها 

استقلال کوچک ترین خطری روی دروازه حریفان ایجاد نکرد و 

در نیمه دوم موتورش تازه روشـــن شـــده و آن هم به چند فرصت 

نصف ونیمه در این نیمه اکتفا شد و این یعنی در همین دو دیدار 

خانگی نیز که استقلالی ها مقابل دو حریف پایین جدول برگزار 

کردند هم نتوانستند از لحاظ تاکتیکی خود را به رقبا قالب کرده 

و برتری چشمگیری را به ثبت برسانند. 

حال اینکه در این بین ایراد و اشـــکال اصلی کار در کجاست که 

اســـتقلال نمی تواند در دیدارهایش خود را به رقبا تحمیل کرده 

و بـــا یک بازی زیبا و هجومی هم نتیجه را به دســـت بیاورد و هم 

تماشاگران را از یک بازی تاکتیکی و جذاب سیراب کند، سوالی 

اســـت که ذهن هواداران و البته کارشناسان را مشغول به خود 

کرده اســـت. هر چند برای پاسخ به آن می توان چندین شاخص 

و فاکتـــور را عنوان کرد، ازجمله اینکـــه فکری و کادرش خیلی 

دیرتر از موعد مقرر ســـکان هدایت استقلال را برعهده گرفتند و 

می توان گفت که هنوز شـــاگردانش در این تیم به خوبی با افکار 

وی هماهنگ نشـــده اند. از سوی دیگر دیر باز شدن پنجره های 

استقلال کمی تا قسمتی روی هماهنگی بازیکنان این تیم تاثیر 

گذاشته و این موضوع هم زمان می برد تا آبی پوشان بتوانند در 

حضور بازیکنان جدید فوتبال هماهنگی را در میدان به نمایش 

بگذارند، با این حال به نظر می رسد اصل مهمی که این روزها جای 

آن در نیمکت استقلال خالی است و شاید بیشترین ضربه را به 

این تیم و سرمربی اش زده برمی گردد به عدم حضور یک دستیار 

و تئوریســـین که در بزنگاه ها به عنوان مغز محمود فکری او را در 

هدایت استقلال روی نیمکت راهنمایی و کمک کرده و درمواقع 

لازم به وی مشورت بدهد. 

فکریدراندیشهیکدستیارخوشفکر

همین حالا هم دو سرمربی سابق استقلال یعنی پرویز مظلومی 

و صمد مرفاوی روی نیمکت اســـتقلال یکی به عنوان سرپرست 

و دیگـــری به عنوان مدیر فنی حضـــور دارند و درمواقع مقتضی 

مشـــورت های لازم را به فکری می دهند هرچند در این خصوص 

انتقاداتی به مظلومی وارد اســـت که چرا به عنوان سرپرست در 

حیطه فنی دخالت می کند اما صمد مرفاوی به عنوان مدیر فنی 

بـــرای همین اتفاق یعنی مشـــورت دادن به فکری روی نیمکت 

اســـتقلال می نشـــیند. با این حال جای یک فکر جدید و خون 

تـــازه که بتواند به خوبی بازی خوانی کرده و به عنوان یک آنالیزور 

خلاق و کسی که فوتبال را می شناسد و در حساس ترین لحظات 

می تواند به استقلال کمک کند، همچنان روی نیمکت استقلال 

خالی است. 

البته بی انصافی است اگر بخواهیم تمامی این ضعف را به گردن 

فکری بیندازیم چراکه او در این مدت تمام تلاشش را کرد تا یک 

دســـتیار اول قوی استخدام کرده و از وجودش بهره ببرد. در این 

بین از وحید فاضلی دستیار او در نساجی گرفته تا وحید رضایی 

و امید نمازی و چند نفر دیگر که نام شـــان رسانه ای نشد همگی 

برای حضور در اســـتقلال مدنظر فکری بودند اما هرکدام از آنها 

با مشـــکلاتی مواجه شده و درنهایت همراهی شان با آبی پوشان 

محقق نشد. این درحالی است که طبق اخبار رسیده به خبرنگار 

»فرهیختگان« سرمربی اســـتقلال همچنان به این موضوع که 

بتواند یک دستیار قوی و مجهز به دانش روز فوتبال را در کنارش 

داشته باشد و به نوعی نیمکت استقلال را تقویت کند فکر کرده 

و در این اندیشه است تا هرچه سریع تر این اتفاق مهم را رقم بزند. 

چینی:نیمکتاستقلالتمرکزمیخواهد

برخی از پیشکسوتان استقلال در این مدت درباره کادر استقلال 

اظهارنظر کرده اند و برخی شـــان نیز معتقدند نیمکت آبی ها به 

اندازه ای که مربی دارد، کارایی ندارد. علی چینی، مربی ســـابق 

استقلال در همین زمینه و اینکه آیا لزوم تقویت کادرفنی استقلال 

احساس می شود یا خیر به »فرهیختگان« گفت: »وقتی محمود 

فکری به اســـتقلال آمد چون از جنس استقلال بود دستیاران 

استقلالی هم با خود آورده و در این بین نفراتی که در کنار خود 

قرار داد یک سری از آنها کم تجربه بودند و یک سری دیگر با تجربه 

مثل آقای مظلومی یا صمد مرفاوی که اینها خودشان در گذشته 

سرمربی این تیم بودند و در زمینه هایی می توانستند خیلی کمک 

کنند که حتما این کار را هم کرده اند اما مهم ترین نکته ای که در 

این ۳ بازی بیشتر از هر چیز دیگری به چشم آمده و مشهود بوده 

به هم ریختگی نیمکت استقلال است. درواقع نیمکت این تیم 

خیلی شلوغ اســـت و مربیان خیلی سرپا می ایستند و وضعیت 

نیمکت خیلی بی نظم است. این درحالی است که ذهن و حواس 

محمود فکری به عنوان ســـرمربی تیم ۶  دانگ به زمین مسابقه 

است و کادرفنی نیز باید کامل تمرکز کرده و بازی را زیرنظر بگیرد 

و درنهایت بعد از مشورت با یکدیگر جمع بندی نظرات را یک نفر به 

سرمربی انتقال بدهد چراکه سرمربی تیم یک تنه نمی تواند همه 

اتفاقات را زیرنظر داشـــته و خیلی چیزها را شاید متوجه نشود و 

سایر موارد را دستیاران و کادر فنی باید به سرمربی منتقل کنند .« 

وی ادامـــه داد: »من معتقدم نیمکت اســـتقلال بی نظم بوده و 

این آشـــفتگی باعث ضربه خوردن این تیم به خصوص در دیدار 

با فولاد خوزستان شد، به طور مثال بازیکنی مثل دانشگر حدود 

هشت دقیقه از بیرون رفتنش از زمین سپری شده که در این زمان 

سرپرســـت یا مربیان تیم باید این موضوع را جویا شده و به جای 

دانشگر نفر اضافه می کردند اما این اتفاق نیفتاد چون نیمکت 

استقلال در این دیدار خیلی آشفته بود. در مجموع نیمکت این 

تیم خیلی شـــلوغ بوده و رفت وآمد در آن زیاد است، از تدارکات 

بگیرید تا کادر فنی و پزشکان، جنب وجوش در بین آنها زیادتر از 

حد طبیعی است و به نظر من اگر یک مقدار روی نیمکت این تیم 

تمرکز بیشتر شود استقلال می تواند موفق تر از اینها عمل کند.« 

پیشکسوت استقلال تاکید کرد: »به نظر من لزومی برای تقویت 

نیمکت استقلال وجود ندارد چون تجربیات پرویز مظلومی و صمد 

مرفاوی که سالیان سال به عنوان بازیکن، دستیار و سرمربی در 

استقلال بودند می تواند به این تیم و محمود فکری بیشترین کمک 

را بکند اما یک مقدار تمرکز لازم است تا موفقیت های بعدی هم 

به ثمر بنشیند. به نظر من تا جایی که می توانند باید حواشی را از 

این تیم و نیمکتش دور کرده که در این صورت مطمئنا استقلال 

نتیجـــه لازم را هم خواهد گرفت. مهم این اســـت که فکری روی 

کارش مصمم اســـت و این موضوع را در لیگ دسته اول و سال 

گذشته در نساجی قائم شهر ثابت کرد که یک مربی است که در 

کارش تداوم دارد و موفقیت صددرصد برای او و تیمش کســـب 

می شـــود، فقط یک مقدار باید به کادرفنی خود شـــرح وظایف 

لازم را بدهد. یادم می آید خود ما هم که در استقلال بودیم روی 

نیمکت افرادی مثل بهتـــاش فریبا، نصرالله عبداللهی، محمد 

خرمگاه، میک مک درموت و صالح مصطفوی حضور داشـــتند و 

بعد از مشورت هایی که با یکدیگر می کردیم محمد خرمگاه آن را به 

علیرضا منصوریان به عنوان سرمربی انتقال می داد و این طور نبود 

که هر کسی این کار را انجام بدهد. این یعنی شرح وظایف ما در 

آن زمان مشخص بود و الان هم اگر شرح وظایف اعضای کادرفنی 

و دســـتیاران محمود فکری مشخص شود این موضوع اتفاقات 

خوبی را برای استقلال رقم خواهد زد. پس باید به این تیم تمرکز 

هدیه داد چون مطمئنا اســـتقلال این پتانسیل را دارد که با این 

نفرات مدعی اصلی قهرمانی امسال رقابت های لیگ برتر باشد، 

اگرچه جمع آوری امتیازات این چند هفته اول بسیار مهم است.« 

وی تصریح کرد: »بنابراین معتقدم نیمکت استقلال بیشتر نظم 

می خواهد تا تقویت. وقتی که ما به عنوان چشم سوم از تلویزیون 

بازی ها را تماشـــا می کنیم به عنوان کسی که تجربه حضور روی 

نیمکت اســـتقلال را دارد از بازی اول، این اتفاق یعنی شلوغی و 

بی نظمی روی نیمکت تیم را حس کردم که البته این موضوع در 

بازی با فولاد به اوج خود رســـید هرچند در بازی با ماشین سازی 

هم تا حدودی رعایت نمی شـــد، اگـــر هم بعضا در تعویض ها یا 

تغییرات تاکتیکی احساس می شود فکری تنهاست علت اصلی 

آن نداشـــتن تمرکز اعضای کادرفنی محسوب می شود. به نظر 

من برهانی، عمران زاده و مرفـــاوی باید تمام تمرکز خود را روی 

بـــازی بگذارند و کامل بازی را زیرنظر بگیرند چون یکی از اصول 

اولیه در بازی ها بازی خوانی به شـــمار می رود و اگر تمرکز نباشد 

بازی خوانی هم ضعیف شده و تیم آسیب می بیند. اگر کادرفنی 

یک مقدار نظم داشـــته باشد به نظر من آینده خوبی در انتظار 

استقلال خواهد بود.« 
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گزارش »فرهیختگان« از برنامه سرمربی استقلال برای تقویت کادر فنی

فکری به دنبال دستیار جدید
چینی: نیمکت استقلال نظم می خواهد، نه تقویت
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گفتوگو

توقع می رفت تیم مس رفســـنجان که صعـــودی مقتدرانه به لیگ برتر 

داشـــت عملکرد بهتری از خود به جا بگذارد مخصوصا اینکه یارگیری را 

خیلی زود شـــروع کرد و تمرینات به موقعی داشت. بااین حال تغییرات 

اساسی در ترکیب این تیم و کاهش میانگین سنی اجازه نداد به قدر کافی 

آماده لیگ برتر شود. با گذشت سه هفته از لیگ برتر این تیم تنها با یک 

امتیاز قعرنشین است و چه بسا اگر با همین روند به کارش ادامه دهد بار 

دیگر به لیگ یک برگردد. البته رفسنجانی ها چنین تصوری ندارند و با 

توجه به اینکه تازه لیگ برتری شده اند تیم شان را نیازمند زمان بیشتری 

می دانند. مدیر تیم مس که ســـابقه بازی در ســـرخابی های تهران را هم 

دارد، یکی از مدافعان عملکرد این تیم اســـت و می گوید به زودی اوضاع 

رفسنجانی ها بهبود می یابد. گفت وگوی »فرهیختگان« با علی علیزاده 

را در ادامه می خوانید. 

وضعیت مس خطرناک اســـت و قعرنشـــین لیگ برتر هســـتید. نگران 

نشده اید؟ 

به نظرم وضعیت تیم ما خوب است و به مرور بهتر هم خواهد شد. ما فعلا کاری 

به صدر و قعر جدول نداریم. تیمی که از لیگ یک به لیگ برتر صعود می کند در 

سال اول چنین شرایطی را تجربه می کند. ما عجله نداریم و روند روبه رشد خود 

را طی می کنیم. این حرکت روبه جلو را ادامه می دهیم تا به نتایج دلخواه برسیم. 

 تا کی برای رسیدن به شرایط موردنظر صبر می کنید؟ 

منتظر نیم فصل هســـتیم تا چند مهره جدید به تیم اضافه کنیم. شاید در این 

صورت تیم مقتدرتری شـــویم. بااین حال باید تا نیم فصل صبر کنیم تا بتوانیم 

برخی ضعف ها را برطرف کنیم. باید بتوانیم شـــرایطی فراهم کرده و خود را تا 

میانه های جدول بالا بکشـــیم. قرار نیست ما با همین فرمان ادامه دهیم بلکه 

درحال ارزیابی هستیم و مربی تیم مان همه چیز را رصد می کند. 

 عملکرد تیم تان ســـوال برانگیز است و اگر این هفته از اراک یک امتیاز 

نمی گرفتید بدون امتیاز باقی می ماندید!

تیم ما ســـه بازی سخت برگزار کرد و در این بین با دو قطب فوتبال ایران بازی 

کردیم. اســـتقلال و گل گهر تیم های خوبی بودند که بـــازی با آنها برای تیم 

تازه واردی مثل ما ســـخت بود. اما درمورد بازی با آلومینیوم باید بگویم که در 

خانه حریف بازی می کردیم و درســـتش این بود که آنها به دنبال شکســـت ما 

باشند ولی ما موقعیت های زیادی ایجاد کردیم و می توانستیم برنده شویم. ما 

در خانه حریف اصلا بد نبودیم و کســـب یک امتیاز از یک بازی خارج از خانه 

نتیجه بدی نیســـت. به همین دلیل از روند روبه رشد تیم مان راضی هستیم و 

از این هم بهتر خواهیم شد. 

 به نظر می رسد کم توقع بوده و از یک امتیاز و قعرنشینی راضی هستید؟ 

ما از عملکرد فنی تیم مان در کل ناراضی نیســـتیم. اگر به بازی های تدارکاتی 

تا الان نگاه کنیم، عملکرد خوبی بوده اســـت ولی اگر فقط بخواهیم این ســـه 

بازی رسمی لیگ را درنظر بگیریم، شرایط فرق می کند. ما در بازی اول با تیم 

استقلال آن طور که باید و شاید خوب بازی نکردیم. در بازی با گل گهر حدود 

۶۰درصـــد خوب بودیم ولی در بازی با آلومینیوم اراک خیلی بهتر از دو بازی 

قبل بازی کردیم و همان طور که گفتم، می توانستیم برنده باشیم. ازاین رو روند 

روبه رشدی داریم و این راضی کننده است. 

با توجه به اینکه معتقدید تیم تان روند روبه رشـــدی دارد، نتیجه بازی با 

تراکتور را چطور پیش بینی می کنید؟ 

شک نکنید در بازی با تیم تراکتور نتیجه بهتری کسب می کنیم. در هفته چهارم 

در خانه خودمان بازی می کنیم و بازی بهتری به نمایش می گذاریم. این بازی 

هفته چهارم است و باید با توجه به روند روبه رشدی که درپیش گرفته ایم، بهتر 

عمل کنیم. تیم ما انگیزه لازم را دارد و روند آرام و مطمئنی درپیش گرفته ایم. 

برای ما صبوری لازم است و با عجله و انتقاد کاری از پیش نمی رود. 

ضعف گل زنی در تیم تان مشهود است؛ برای این مهم چه برنامه ای دارید؟ 

ما در دو بازی اخیر مهدی زاهدی و قائم اســـلامی خواه را به عنوان دو بازیکن 

کلیدی در پســـت دفاع و هافبک به دلیل مصدومیت از دست دادیم. اسلامی 

کاشته زن و شـــوت زن تیم مان است. ما نتوانستیم در این بازی از او استفاده 

کنیـــم. وقتی چنین مهره ای را در اختیار نداریم تاثیر منفی آن را به وضوح در 

تیم حس می کنیم. قبول دارم تیم مان گل نزده ولی شـــک نکنید با درایت و 

تفکر سرمربی ما در هفته های بعد این ضعف را برطرف خواهیم کرد و در بازی 

با تراکتور گل هم می زنیم. 

 به نظر می رســـد متوجه این ضعف تیم تان هســـتید و به همین دلیل از 

حالا به فکر یارگیری در نیم فصل هستید؟ 

این که من مدعی شدم در نیم فصل باید تیم را تقویت کنیم، ربطی به نداشتن 

مهاجم و این حرف ها ندارد؛ این یک قانون اســـت. تیم ما و هر تیم دیگری در 

نیم فصل بازیکن جذب می کند، چون باید تیم را تقویت کرد. بااین حال تیمی 

که تـــازه به لیگ برتر آمده به نیم فصل امید بیشـــتری دارد، چراکه 

می خواهد در نیم فصل اول تیم را ارزیابی کند و در نیم فصل دوم 

با توجه به شـــناختی که پیدا کرده، تیم بهتری روانه مسابقات 

کند. این اتفاق نه برای ما و بلکه برای همه تیم ها رخ می دهد. 

مـــا بازیکنان خوبی داریم و بـــا همین نفرات به کارمان ادامه 

می دهیم. شـــک نکنید مدیریت و کادرفنی به این بازیکنان 

اعتقاد و اطمینان دارند. 

 بـــرای اوج گیری تیم تان چنـــد هفته لازم 

است؟ 

از هفته ششم تا هشتم زمان خوبی است 

تا عیار تیم ها مشخص شود. هر تیمی از 

آن به بعد قابل ارزیابی است. ما برای 

ارزیابی تـــوان تیم مان باید حداقل 

تا هفته ششـــم صبر کنیم و از آن 

پس نشان می دهیم که تیم قابل 

احترامی هستیم. 

به نظر شـــما تیم هایی مثل 

اســـتقلال و پرســـپولیس هم ممکن است از هفته ششم به بعد ورق را به 

نفع خود برگردانند؟ 

شرایط در استقلال و پرسپولیس با دیگر تیم ها مجزاست. آنها حواشی زیاد و خاص 

خود را دارند، درنتیجه وضعیت شان همیشه فرق می کند. از سوی دیگر تیم هایی 

که اسکلت خود را حفظ کرده اند از این قاعده مستثنی هستند ولی تیم های دیگر 

مثل ما و آلومینیوم اراک که تازه وارد هســـتند و یا برخی تیم ها که شاکله تیمی 

آنها به هم ریخته و تیم جدیدی تشکیل داده اند، شرایط شان فرق دارد. ما نیاز به 

تقویت داریم و باید در هر موقعیتی بازیکنان موردنیاز خود را به خدمت بگیریم. 

 پرســـپولیس دوباره اوج می گیرد و یا چوب مهره های از دســـت رفته را 

خواهد خورد؟ 

پرســـپولیس شـــرایط متفاوتی دارد. این تیم در خط دفـــاع، حمله و هافبک 

بازیکنان کلیدی خود را از دســـت داده است. جای خالی شجاع خلیل زاده، 

ترابی، علیپور و آل کثیر حس می شود. تیم پرسپولیس از دید من کار مشکلی 

دارد. اســـکلت تیمش به هم ریخته و در ســـه پست مهره های تاثیرگذاری را از 

دســـت داده است. این تیم از همین حالا به خاطر این اتفاقات تاوان می دهد 

و فصل سختی در انتظار آنهاست. 

 اســـتقلال را چطور می بینید؟ با توجه به اتفاقات هفته های اخیر، 

محمود فکری موفق می شود و یا راه را اشتباه رفته است؟ 

اســـتقلال اگر حواشی را از باشگاه دور کند، تیم قابل توجه و خوبی 

خواهد شـــد و تیمی بهتر از سال های قبل از این باشگاه خواهیم 

دید. امسال تیم خوب با مهره های کلیدی تاثیرگذاری دارد. شک 

نکنید باید به فکری فرصت داد. این یک شعار نیست، چیزی است 

که استقلال و فکری به آن احتیاج دارند. وقتی یک مربی جدید وارد 

یک باشگاه و با بازیکنان جدید روبه رو می شود باید به آن بازیکنان و آن 

مربی فرصت داد. من همچنان تاکید می کنم باید تا هفته 

هشـــتم به این تیم فرصت داد و اجازه دهیم وزن 

تیم ها مشخص شود. فکری مربی خوبی است. 

جـــوان و باانگیزه اســـت و فقط نیاز به فرصت 

دارد. تیم فنی خیلی خوبی در کنارش است. 

مهم ترین چیز درمورد فکری این اســـت که 

حمایتش کردند. یک تیم مدیریتی خیلی 

قوی از پشت پرده فکری را حمایت می کند 

و او کسی نیست جز علی نظری جویباری. 

شـــک نکنید محمود فکری در استقلال 

موفق می شود. 

علیزاده در گفت وگو با »فرهیختگان«: اسکلت پرسپولیس به هم ریخته و فصل سختی در پیش دارد

فکرینتیجهمیگیرد،چونابزارشراداردوحمایتمیشود
ثابت می کنم مس رفسنجان تیم قابل احترامی است
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